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گزارش می دهد

 هزينه 123هزار ميليارد توماني 
 بانكداري دولتي در بودجه 1400

مجموع درآمد هفت بانک دولتي و بانک مركزي در لايحه بودجه 
س�ال 1400 بالغ بر 126 هزار ميليارد توم�ان و مجموع هزينه هاي 
اين بانک ها بيش از 123هزار ميليارد تومان پيش بيني شده است.
خلاصه منابع و مصارف بانك هاي س��ودده و سر به سر دولتي در لايحه 
بودجه 1400 بيانگر آن اس��ت كه جمع منابع بانك هايي چون بانك 
مركزي، كشاورزي، مس��كن، ملي، صنعت و معدن، توسعه صادرات، 
 پست بانك و توس��عه تعاون حدود 128هزار ميليارد تومان و مجموع 

هزينه بانك هاي فوق حدود 122 هزار ميليارد تومان است.
 البته اگر هزينه اس��تهلاك بيش از يكه��زار و 380ميلي��ارد توماني 
بانك هاي دولتي سودده و سر به سر نيز به هزينه ها افزوده شود، در واقع 
مجموع هزينه ها بيش از 123هزار ميليارد تومان از منابع بانك هاي ياد 
شده را به خود اختصاص مي دهد. همانطور كه اشاره شد مجموع درآمد 
بانك هاي مذكور بيش از 126هزار ميليارد تومان پيش بيني شده است 
كه با دارايي هاي جاري 400ميليارد توماني و ساير دريافتي هاي يكهزار 
و 644ميليارد توماني، جمع كل منابع به بي��ش از 128هزار ميليارد 
تومان مي رسد. در حوزه مصارف بانك هاي ياد شده، هزينه ها بيش از 
122هزار ميليارد تومان پيش بيني شده و اين در حالي است كه ماليات 
بيش از يكهزار ميليارد تومان و 50 درصد سود ويژه نيز بيش از 2هزار 
ميليارد تومان و همچنين سود سهام نيز كمتر از 6 ميليارد تومان و ساير 
حساب هاي تخصيص سود بيش از 20 ميليارد تومان است. هزينه هاي 
سرمايه اي نيز 4/4 هزار ميليارد تومان لحاظ شده كه مجموع ارقام فوق 
مصارف را به مرز130 هزار ميليارد تومان مي رساند كه با كسر يكهزار و 
386ميليارد تومان ذخيره استهلاك منظور در هزينه جاري، جمع كل 

مصارف در نهايت به 128 هزار ميليارد تومان مي رسد.
   بودجه ناچيز بانک مركزي براي پژوهش

بانك مركزي با ش��ماره طبقه بندي 276000، درآم��دش در بودجه 1400 
كمتر از 11هزار ميليارد تومان پيش بيني شده است كه حدود 7هزار ميليارد 
تومان از هزينه ه��ا را به خود اختصاص مي دهد. البته هزينه اس��تهلاك نيز 
حدود 45ميليارد تومان است، ماليات 987 ميليون تومان و 50 درصد سود 
ويژه يكهزار و 975 ميليارد تومان منظور شده است. در حوزه تخصيص سود، 
اندوخته ها 967ميليارد تومان و ساير حس��اب هاي تخصيص سود كمتر از 
20ميليارد تومان در نظر گرفته شده است. در عين حال در حوزه حساب هاي 
سرمايه اي )منابع( ذخاير اندوخته ها در بخش دارايي هاي جاري بيش از يكهزار 
ميليارد تومان و در حوزه حساب سرمايه )مصارف(، هزينه هاي سرمايه اي از 
محل منابع داخلي نيز بيش از يكهزار ميليارد تومان قيد شده است. نكته نهايي 

آنكه در كمال تأسف هزينه امور پژوهشي به 4 ميليارد تومان هم نمي رسد.

 معرفي يک بانک خصوصی متخلف 
به دستگاه قضايی

قائم مق�ام رئي�س س�تاد تس�هيل و رف�ع موان�ع تولي�د، از 
معرف�ی ي�ک بان�ک خصوص�ی ب�ه دس�تگاه قضاي�ی ب�ه دليل 
هم�کاری نک�ردن برای رف�ع موان�ع توليدكنن�دگان خب�ر داد.

به گزارش خبرگزاری صداوسيما، بابك دين پرست با تأكيد بر اينكه ستاد تسهيل 
و رفع موانع توليد، مهم ترين و بالاترين مرجع رسيدگی به مشكلات واحد های 
توليدی اس��ت، گفت: قانون صراحت دارد كه مصوبات اين ستاد نافذ و اجرايی 
است.  دين پرست همچنين از بررسی مشكلات سه واحد توليدي بزرگ استان 
مازندران در صد و سومين جلسه ستاد تسهيل و رفع موانع توليد خبر داد و گفت: 
نخستين واحد يك هلدينگ بزرگ متشكل از هفت واحد توليدی بود كه به دليل 
داشتن مشكلاتی با بانك ها، 10 سال تعطيل شده بود. وی افزود: مشكلات اين 
هلدينگ با 10 بانك پيگيری شد كه 9 بانك با اين هلدينگ مساعدت كرد و تنها 
يك بانك خصوصی در جلسه حاضر نشد كه مقرر شد آن بانك به دستگاه قضايی 
و سازمان بازرسی معرفی شود. قائم مقام ستاد تسهيل گفت: شركت چوب و كاغذ 
مازندران، دومين واحد توليد بود كه مشكلات آن مطرح شد و در حضور رئيس 
سازمان جنگل ها، مشكلات اين واحد بررسی و مقرر شد مطالبات اين شركت 
از سازمان جنگل ها نهايت طی يك ماه بررسی و تعيين تكليف شود. دين پرست 
كمبود چوب در كشور را يكی ديگر از مشكلات صنايع سلولوزی در كشور خواند و 
گفت: مقرر شد موضوع واردات چوب با پوست در يك جلسه جداگانه در دبيرخانه 
برگزار و با همكاری سازمان جنگل ها، مشكلات واحد های سلولوزی حل شود. 
وی در خصوص سومين واحد توليد كه نام آن در ستاد تسهيل مطرح شده است، 
گفت: اين يك واحد فولادی بود كه به دليل عدم پاس��خگويی بانك، مقرر شد 

پرونده به سازمان بازرسی و دادستانی كشور معرفی شود. 
........................................................................................................................

 نيمی از شرکت های امريكايی 
در معرض تعطيلی دائم

از س�وی ديگر اكثر ش�ركت های كوچک امريکاي�ی معتقدند كه 
هنوز تبع�ات منفی ش�يوع ويروس كرون�ا در امريکا به بيش�ينه 
خود نرس�يده و ش�رايط بدتری را در آينده تجرب�ه خواهند كرد.
اكثر رؤس��ای ش��ركت های كوچك امريكايی بر اين باورند كه تبعات منفی 
شيوع ويروس كرونا هنوز تا رسيدن به بيشينه خود فاصله دارد و اوضاع برای 
آنها در آينده بدتر هم خواهد ش��د. نيمی از اين شركت ها كه در نظرسنجی 
اتاق بازرگانی امريكا ش��ركت كرده اند،  گفته اند ك��ه پيش بينی می كنند در 
صورتی كه شرايط اوضاع كس��ب و كار در امريكا بهبود نيابد، طی يك سال 
آينده به طور كامل تعطيل شوند. بر اساس نظرسنجی اتاق بازرگانی امريكا كه 
بين روزهای 30 اكتبر تا 10نوامبر انجام شده، 74درصد مالكان شركت های 
كوچك شركت كننده در اين نظرسنجی گفته اند كه به كمك های بيشتري از 
سوي دولت برای عبور از بحران كرونا نياز دارند. از طرف ديگر 81 درصد مالكان 
شركت های امريكايی كه از اقشار اقليت هستند، گفته اند برای ادامه فعاليت 
به كمك دولتی نياز دارند. 62 درصد شركت كنندگان در اين نظرسنجی هم 
معتقدند كه هنوز انتظار می رود تبعات اقتصادی ش��يوع ويروس كرونا بدتر 
ش��ود و تنها 40 درصد بر اين باورند كه می توانند با شرايط كنونی به فعاليت 
خود ادامه دهند. نيل درابلی، رئيس بخش سياستگذاری اتاق بازرگانی امريكا 
در اين باره می گويد: ما بايد مطمئن شويم كه شركت های كوچك در سراسر 
امريكا از كمك های دولتی بهره مند خواهند شد. وی تأكيد كرد:  در صورتی كه 
نمايندگان دموكرات و جمهوريخواه كنگره نتوانند موقتاً برای يك بسته كمك 
اقتصادی بيشتر با يكديگر توافق كنند، دهها هزار شركت كوچك در اين كشور 
به طور كامل تعطيل خواهند ش��د، ميليون ها امريكايی با بحران مالی مواجه 
می شوند و شاهد تأخير در مقابله با تبعات شيوع كرونا خواهيم بود. نمايندگان 
دموكرات و جمهوريخواه در كنگره اين هفته هم درگير جزئيات اجرای يك 

بسته كمك اقتصادی در اين كشور هستند.

اسكان ماليات در خانه های خالی
شوراي نگهبان قانون ماليات برخانه هاي خالي را تأييد كرد

در حال�ي ك�ه  پيش بين�ي مي ش�ود در 
سال 1400حجم خانه هاي خالي در آمار نفوس 
و مس�کن از 2ميليون و 600 ه�زار خانه خالي 
س�ال 95 به 3 ميليون و 500 واحد مس�کوني 
برسد، روز گذشته ش�وراي نگهبان بر قانون 
ماليات بر خانه هاي خالي مه�ر تأييد زد؛ اين 
اب�زار و پايه ماليات�ي مهم مي توان�د در كنار 
افزايش درآمده�اي مالياتي ب�راي دولت به 
كاهش ن�رخ مس�کن و همچنين اج�اره بها 
منتج ش�ود، زيرا حجم خانه ه�اي خالي و كم 
مصرف در ايران صرفاً به جه�ت حفظ ارزش 
س�رمايه و استفاده از س�ند اين خانه ها برای 
اخذ تس�هيلات بانکي ي�ا وثيقه گ�ذاري در 
حوزه هاي قضايي بسيار افزايش يافته است. 
به گزارش جوان، كارشناسان اقتصادي معتقدند 
بين وجود بيش از يك ميليون و 300 هزار شركت 
ثبت ش��ده در كش��ور و همچني��ن 2ميليون و 
600 هزار خانه خالي از سكنه ) طبق آمار نفوس 
و مسكن سال 95 مركز آمار( و دارايي هاي سمي 
صدها هزار ميليارد توماني سيستم بانكي ارتباط 

تنگا تنگي وجود دارد. 
بانك ها و مؤسس��ات مالي و اعتباري و تعاوني ها 
طي دهها سال گذشته با جمع آوري سپرده هاي 
موجود در جامعه اين منابع را در بخش زمين و 
ساختمان در سراسر كشور سرمايه گذاري كردند. 
از آنجايي كه شدت رشد تورم در بخش زمين و 
ساختمان نس��بت به تورم عمومي يا سود بانكي 
بسيار بالا تر بود صاحبان اصلي و سهامداران اصلي 
بانك ها و مؤسسات مالي و اعتباري و گردانندگان 
تعاوني ها از فعاليت اقتصادي فوق سود سرشاري 
بدست آوردند، اما در نتيجه فعاليت سودآور آنها 
تعادل ها در بخش زمين و س��اختمان به شدت 

به هم خورد. 
به طور نمونه تنها بين س��ال هاي 85 الي 95 بر 
اس��اس آمار نفوس و مس��كن ميزان خانه هاي 

خالي در كش��ور از مح��دوده 500 ه��زار واحد 
مس��كوني به بيش از 2 ميليون و 500 هزار واحد 
مسكوني رسيد كه اگر ارزش هر يك خانه خالي 
را تنها يك ميليارد تومان در نظر بگيريم، ارزش 
خانه هاي خالي از سكنه معادل 2هزارو500هزار 
ميليارد تومان مي باشد، معادل نقدينگي كه در 

دولت يازدهم و دوازدهم خلق شده است. 
افزايش نرخ مس��كن به ش��كل ممت��د در طول 
دهه هاي اخير كار را به جايي رسانده است كه از 
بيش از 120 هزار مشاور املاك موجود در كشور 
ش��ايد در ماه اين مش��اوران املاك يك معامله 
مسكن هم نداشته باش��ند، اما برخي از مناطق 
تهران چنان با رشد نرخ مسكن مواجه شده اند كه 

جزو گران ترين نقاط تهران به شمار مي روند. 
 از س��وي ديگر بس��ياري از صاحبان سرمايه و 
ش��ركت ها براي برخورداري از وثيقه جهت اخذ 
وام بانك��ي يا اس��تفاده در حوزه ه��اي قضايي و 
فعالي��ت اقتصادي چن��د ملك در اس��تان هاي 
مختلف خري��داري كرده اند كه همي��ن فرايند 
موجب ش��كل گيري ميليون ها خان��ه خالي در 

كشور شده است. 
البته از آنجايي كه برخي از بدهكاران بانكي املاك 
خود را نزد بانك وثيقه كرده اند و اقس��اط را پس 
نداده اند سيستم بانكي درگير صدها هزار ملك 
در صورت هاي مالي خود ش��ده است كه فروش 
اين املاك در بازار كنوني مسكن با نرخ مدنظر 
بانك ها امكان پذير نيس��ت، از اي��ن رو كاهش 
قيمت مس��كن براي بانك ها به مثابه يك زنگ 
خطر است، زيرا مي تواند ارزش دارايي هاي آنها 
را در برابر بدهي هاي بسيار سنگين و تعهداتشان 
نسبت به سپرده گذاران كاهش داده و موجوديت 

آنها را در حوزه بانكي به خطر بيندازد. 
به همين دليل اشخاصي كه در برابر دارايي هاي 
ملكي بدهي هاي س��نگين نيز دارند به ش��دت 
نسبت به طرح ماليات بر مجموع دارايي و درآمد و 

همچنين ماليات بر زمين و ساختمان و خانه هاي 
خالي و شناسنامه دار ش��دن زمين و ساختمان 
در ايران نگراني دارند. به طوري كه همواره طي 
سال هاي اخير به نوعي با جو سازي و كارشكني و 
لابي بر سر راه تصويب ماليات بر خانه هاي خالي 

سنگ اندازي كردند. 
اما از آنجايي كه وضعيت كنوني بازار مسكن اصلًا 
براي مصرف كنندگان واقعي قابل پذيرش نيست 
مجلس شوراي اسلامي طرح ماليات بر خانه هاي 
خالي را به تصويب رساند و در همين راستا تلاش 
133 روزه مجلس براي اص��لاح قانون ماليات بر 
خانه هاي خالي، بالاخره با تأييد شوراي نگهبان با 
پاياني خوش همراه شد كه مي توان به بهبود بازار 

مسكن و اجاره در ماه هاي آتي اميدوار بود.
26 آذر، ش��وراي نگهبان مصوب��ه اصلاح قانون 
ماليات بر خانه هاي خالي )ماده 54 مكرر قانون 
ماليات هاي مستقيم( را كه 15 مرداد ماه امسال 
در مجلس تصويب شده بود، پس از دو بار رفت و 
برگشت، تأييد و براي ابلاغ به دولت، به مجلس 
ارسال كرد. اين ابزار و پايه مالياتي مهم مي تواند، 
در صورت اجراي صحيح، به بهبود بازار مسكن 
و افزايش عرض��ه واحدهاي مس��كوني خالي از 
سكنه و احتكار ش��ده منجر ش��ود و اجاره بها و 
همچنين قيمت مس��كن را كنترل كند يا حتي 

كاهش دهد. 
اگرچ��ه كارشناس��ان اقتصادي معتقدن��د بازار 
مس��كن بايد چه در بخش توليد، ساخت و ساز 
و چه در بخش خريد و فروش، كاملًا در دس��ت 
بخش خصوصي باقي بمان��د و دولت ها دخالتي 
در اين بازار نداشته باش��ند، ام��ا بخش مهمي از 
كارشناسان هم معتقدند دولت ها در سراسر دنيا 
بدون دخالت در حوزه هاي مذكور، با استفاده از 
دو بازوي نظارتي »ماليات بر عايدي س��رمايه« 
و »ماليات بر خانه هاي خالي«، در بازار مس��كن 

مداخله غير مستقيم دارند. 

   ماليات بر عايدي سرمايه و ماليات
بر خانه هاي خالي

به اين صورت كه دولت ها با وضع و اجراي قانون 
ماليات بر عايدي سرمايه، از سفته بازي، خريد و 
فروش هاي مكرر، ورود دلالان و ساخت واحدهاي 
مسكوني لوكس براي حفظ ارزش پول جلوگيري 
مي كنند و با قانون ماليات بر خانه هاي خالي، از 
خالي ماندن واحدهاي مسكوني با هدف افزايش 
قيمت آن، جلوگيري كرده و به اين شكل در بازار 

مسكن مداخله غير مستقيم دارند. 
پس از آنكه در سال 94، وزير سابق راه و شهرسازي از 
بررسي و تصويب طرح مصوب كميسيون اقتصادي 
مجلس دهم مبني بر اخذ ماليات بر عايدي سرمايه 
مس��كن با نامه نگاري ب��ه رئيس مجل��س وقت و 
بازگرداندن آن به كميسيون اقتصادي جلوگيري 
كرد، بارها در خصوص بازگشت مجدد طرح ماليات 
بر عايدي سرمايه به صحن علني مجلس و سپس 
لغو آن به بهانه تهيه اين قانون به ش��كل لايحه در 
وزارت اقتصاد، تصميم گيري ش��د، عملًا تصويب 
قانون ماليات بر عايدي سرمايه در بخش مسكن، 

به انزوا كشيده شده است. 
    قانون ماليات بر خانه هاي خالي 5 سال 

خاك خورد 
ابزار دوم )قان��ون ماليات بر خانه ه��اي خالي( 
نيز در خ��رداد 94 ذيل م��اده مك��رر 54 قانون 
ماليات ه��اي مس��تقيم در اواخ��ر مجلس نهم 
تصويب و در آذر ماه همان س��ال از سوي معاون 
اول رئيس جمهور به وزارت راه و شهرسازي ابلاغ 
شد، اما وزير س��ابق راه و شهرسازي با اين بهانه 
كه اجراي اين قانون، به دلايلي چون عدم امكان 
شناسايي اين واحدها، زير علامت سؤال است، 
از راه اندازي سامانه املاك و اس��كان به عنوان 
زيرساخت اطلاعاتي شناسايي خانه هاي خالي و 
محملي براي اجراي اين قانون از سوي سازمان 

امور مالياتي، شانه خالي كرد. 
    زيرس�اخت اطلاعاتي مس�کن كشور 

آماده است؟
هنوز هم به دليل آماده نش��دن كامل سامانه ملي 
املاك و اسكان كه وظيفه وزارت راه و شهرسازي 
بود، آمار دقيقي از تعداد واحدهاي خالي در دست 
نيس��ت و تنها آمار موجود، نتايج سرشماري ملي 
نفوس و مسكن سال 95 با اعلام 2/5تا 2/7ميليون 
خانه خالي و معادل همين تعداد، واحد دوم است. 
با ورود محمد اسلامي به وزارت راه و شهرسازي، 
راه اندازي سامانه ملي املاك و اسكان در دستور كار 
معاونت مسكن اين وزارتخانه قرار گرفت و نهايتاً از 
سامانه مذكور در بهمن سال گذشته رونمايي شد، 
اما هنوز بخش مهمي از اطلاعات آن تكميل نشده 
است. اين در حالي است كه محمود محمودزاده، 
معاون مسكن و ساختمان وزارت راه و شهرسازي، 
در نشست خبري 22 آذر ماه امسال اعلام كرد در 
سامانه املاك و اسكان تا كنون براي 13 ميليون و 
400 هزار واحد خالي، شناسنامه ايجاد كرده ايم كه 

حدود 50  درصد املاك كشور است. 
رقمي كه عيناً در هفته نخست مهر ماه نيز اعلام 
شده بود و نش��ان مي دهد معاونت مسكن از آن 
زمان تا كنون، نتوانسته سامانه املاك و اسكان را 
به روزرساني كند. اخيراً نيز وزير راه و شهرسازي 
و معاون مسكن و س��اختمان وي از شناسايي و 
اعلام 109 هزار واحد مسكوني خالي از سكنه به 

سازمان امور مالياتي خبر داده اند.

آمادگي  قرارگاه خاتم براي اجراي قطعه 
چهارم راه آهن خواف- هرات 

قرارگاه خاتم در صورت اس�تقبال طرف افغانس�تاني آماده است 
تکميل قطعه چهارم خط آه�ن خواف- هرات را ب�ر عهده بگيرد. 
س��عيد محمد فرمانده قرارگاه س��ازندگي خاتم الانبياء در گفت  وگو با 
فارس اظهار داشت: تعريف طرح و احداث خط آهن خواف- هرات بين 
ايران و افغانستان،  بر اساس منويات مقام معظم رهبري و با هدف اتصال 
كشور افغانستان به شبكه ريلي ايران و توسعه ترانزيت ريلي منطقه اجرا 
شد؛  تكميل اين خط آهن  ترانزيت كالا از طريق كريدور شرقي- غربي 
و از سمت مرز آستارا به اروپا را براي كشور افغانستان تسهيل مي كند. 
وي ادامه داد: با تكميل اي��ن خط ريلي، ارتباط حمل و نقلي كش��ور 
افغانس��تان با ايران و بنادري نظير بندر ش��هيد رجايي به عنوان هاب 
كانتينري ايران و بندر چابهار به عنوان بندر اقيانوسي ايران گسترده تر 
مي شود. فرمانده قرارگاه س��ازندگي خاتم الانبياء بيان كرد: خط آهن 
خواف- هرات، زمينه ساز  رشد و توسعه اس��تان هاي شرقي كشور نيز 
خواهد بود و موجب تسهيل، توسعه و تس��ريع  مبادلات تجاري  ريلي 

ايران و افغانستان  خواهد شد. 
محمد با اشاره به اينكه خط آهن خواف- هرات اولين  راه آهن با عرض 
استاندارد در افغانستان اس��ت، افزود: اين خط ريلي در چهار قطعه با 
طول 225 كيلومتر طراحي شده است، قطعات يك، دو و سه اين خط 
ريلي تكميل و هفته گذشته افتتاح ش��د، از اين  سه قطعه، دو قطعه در 
خاك ايران )خواف تا نقطه صفر مرزي شمتيغ( و يك قطعه در خاك 
افغانس��تان به طول 68 كيلومتر )از شمتيغ تا ايس��تگاه روز نك( است 
كه توس��ط ايران و با سرمايه گذاري جمهوري اس��لامي ايران تكميل 
شده اس��ت. وي با بيان اينكه اجراي قطعه چهارم )ايستگاه روزنك تا 
هرات( در تعهد كشور افغانستان اس��ت، بيان كرد:  قرارگاه سازندگي 
خاتم الانبياء زيرسازي قطعه اول و دوم و روسازي قطعه سوم اين خط 
ريلي را به طول 45  كيلومتر با هزينه جمهوري اسلامي ايران  اجرا كرد 

و قطعه چهارم در تعهد كشور افغانستان است. 
  آمادگ�ي قرارگاه خاتم ب�راي اجراي قطعه چه�ارم راه آهن 

خواف- هرات
فرمانده قرارگاه سازندگي خاتم الانبياء در پاس��خ به اين سؤال كه آيا 
قرارگاه خاتم تمايلي به اجراي قطعه چه��ارم راه آهن خواف- هرات از 
ايستگاه رو زنك در خاك افغانستان تا ش��هر هرات را دارد، گفت: اين 
قطعه همان گونه كه گفته شد در تعهد افغانستان و در خاك اين كشور 
است، به جهت اهميت اس��تراتژيك تكميل خط آهن خواف- هرات تا 
هرات و سپس اتصال به مزارشريف، ما در قرارگاه سازندگي خاتم الانبياء  
براي اجراي اين قطعه نيز اع��لام آمادگي مي كنيم. محمد اضافه كرد: 

البته اين منوط به درخواست كشور افغانستان است.
........................................................................................................................

 ميانگين قيمت آجيل شب يلدا
170 هزار تومان است

رئيس اتحاديه آجيل و خش�کبار تهران حداكث�ر قيمت فروش هر 
كيلوگرم آجيل شب يلدا را 170 هزار تومان اعلام كرد و گفت: به دليل 
مسائل ناشي از كرونا و كاهش سطح درآمد با افت فروش مواجه شده ايم. 
مصطفي احمدي در گفت وگو با فارس گفت: خشكبار و آجيل نسبت 
به سال گذشته حدود 40 درصد گران شده و اين گراني ناشي از افزايش 
هزينه هاي توليد اس��ت. رئيس اتحاديه آجيل و خشكبار تهران افزود: 
عوامل مؤثر بر افزايش هزينه توليد افزايش هزينه بيمه، ماليات و هزينه 
حمل و نقل است، به طوري كه در مواردي حتي هزينه حمل و نقل از 

هزينه كالا نيز بيشتر است. 
  2 دليل براي كاهش 70 درصدي فروش

وي با اش��اره به افت فروش نس��بت به سال گذش��ته بيان داشت: حدود 
70 درصد نسبت به سال گذشته افت فروش داشته ايم كه عوامل مؤثر بر اين 
موضوع مسائل مربوط به كرونا و امتناع مردم از خريد مواد غذايي فله اي و 
همچنين كاهش سطح درآمد است. احمدي با بيان اينكه آجيل و خشكبار 
فاقد قيمت مصوب است، گفت: حداقل و حداكثر قيمت براي آجيل شب 
يلدا بين 120 تا 170 هزار تومان تعيين شده است. او بيان داشت: البته اعلام 
قيمت آجيل ش��ب يلدا بين 120 تا 170 هزار تومان به منزله اين نيست 
كه آجيلي به قيمت بالاتر يا پايين تر از قيمت مذكور عرضه نمي شود، بلكه 
ممكن است با تغيير تركيب، محتويات و كيفيت آجيل قيمت هر كيلوگرم 

از اين محصول بيش از قيمت 170 هزار تومان شود. 
........................................................................................................................

 قيمت طلا به بالاترين رقم 
يک هفته گذشته رسيد

قيمت ط�لا روز گذش�ته ب�ه بالاتري�ن رقم ي�ک هفته گذش�ته 
رس�يد و بر افزايش های روز گذش�ته به علت چش�م انداز اجرای 
محرك های مال�ی بيش�تر در امريکا اف�زود. اين در حالی اس�ت 
كه بس�ياری از ش�ركت های امريکايی نيز در وضعيت نامناس�بی 
قرار گرفته ان�د و اگر از س�وی بخ�ش حاكميتی امري�کا حمايت 
مال�ی نش�وند ب�ا گزين�ه ورشکس�تگی روب�ه رو می ش�وند.

به گ��زارش خبرگزاری فارس به نق��ل از رويترز، قيم��ت طلا امروز به 
بالاترين رقم يك هفته گذشته رس��يد و بر افزايش های روز گذشته به 

علت چشم انداز اجرای محرك های مالی بيشتر در امريكا افزود.
در عين حال، س��رمايه گذاران در انتظار نتيجه نشست سياستگذاری 
فدرال رزرو هس��تند. هر اونس طلا در بازارهای جهانی با 11/22 دلار 
افزايش 1864/86 دلار فروخته ش��د. كايل رادا، تحليلگر بازار گفت: 
»بازارها تنه��ا به هر چيزی كه به بس��ته محرك مال��ی امريكا ارتباط 
داشته باش��د، تمايل دارند.« پس از دو جلسه نشس��ت دموكرات ها و 
جمهوريخواهان ارشد برای پايان دادن به يك ماه بن بست كمك مالی 
كرونايی، رهبران كنگره امريكا از پيشرفت قابل توجهی در مورد بسته 
كمك مالی كرونايی خبر دادند. نشست فدرال رزرو روز سه شنبه آغاز 

و تا بعدازظهر روز گذشته به وقت امريكا ادامه يافت.
........................................................................................................................

 رئيس اتحاديه مشاوران املاك:
 بانک مرکزي عامل گراني مسكن است

رئيس اتحادي�ه مش�اوران املاك ب�ا تأكيد ب�ر اينک�ه »گزارش 
بان�ک مرك�زي بانک ه�ا را از ورشکس�تگي نج�ات داد«، گفت: 
خردادماه امس�ال بانک مركزي طي گزارش�ي اع�لام كرد قيمت 
مس�کن 42 درصد افزايش يافته اس�ت، در حالي ك�ه در ماه مورد 
اش�اره قيمت مس�کن ح�دود 10 درصد بيش�تر رش�د نداش�ت. 
به گزارش عصرمالي، مصطفي قلي خسروي در واكنش به اظهارات برخي 
نمايندگان مجلس با بيان اينكه ابتدا بايد بدانيم عامل گراني مس��كن 
چيست، اظهار كرد: متأسفانه عده اي مغرضانه مشاوران املاك را عامل 
افزايش قيمت مس��كن اعلام مي كنند و مي گويند بايد بر عملكرد آنها 
نظارت شود. در يك مورد اتحاديه مش��اوران املاك تهران 100 بازرس 
دارد، ضمن اينكه ات��اق اصناف، وزارتخانه و... نيز بر عملكرد مش��اوران 
املاك نظارت مي كنند. رئيس اتحاديه مش��اوران املاك با بيان اينكه 
افزايش قيمت مسكن باعث كاهش قرارداد ها و در نتيجه كاهش معاملات 
مسكن مي شود، يادآور شد: عده اي مي گويند مشاوران املاك زيرميزي 
و روميزي مي گيرن��د، اينها را گزارش كنند تا به ش��دت برخورد كنيم. 
خسروي در ادامه تحليل خود از بازار مسكن و عامل اصلي افزايش قيمت 
را بيان كرد. وي در اين باره گفت: عامل اصلي گراني مسكن گزارش هاي 
بانك مركزي از بازار مسكن است كه خردادماه امسال طي گزارشي اعلام 
كرد قيمت مسكن 42 درصد افزايش يافته است، اين در حالي بود كه در 

ماه مورد اشاره قيمت مسكن 10 تا 15 درصد افزايش يافته بود.

نايب رئي�س مجلس ب�ا تأكيد ب�ر اينکه لايحه 
بودج�ه 1400 نياز ب�ه ش�خم زدن دارد، گفت: 
نيم�ی از بودجه 1400 به نفت وابس�ته اس�ت.

به گزارش خبرگزاری فارس، س��ومين قس��مت 
از برنامه اقتصادی »عيار« ش��بكه افق با موضوع 
بررس��ی لايحه بودج��ه س��ال آينده ب��ا حضور 
اميرحسين قاضی زاده هاشمی نايب رئيس مجلس 
شورای اسلامی، مسعود براتی مجری كارشناس 
و اجرای محس��ن جندق��ی روی آنت��ن رفت. در 
ابتدای برنامه مس��عود برات��ی توضيحاتی درباره 
چگونگی تدوين لايحه بودجه ارائه كرد و بودجه 
ش��ركت های دولتی را تاريكخان��ه خواند و گفت: 
بودجه ش��ركت های دولتی 1561 هزار ميليارد 
تومان اس��ت، در حالی كه بودجه عمومی كشور 
929 هزار ميليارد تومان در نظر گرفته ش��ده كه 

اين انتقادات زيادی را به دنبال دارد. 
وی ب��ا تأكيد بر اينك��ه در لايح��ه بودجه 1400 
اعتبارات هزينه ای 47 درصد رش��د كرده و منابع 
بودجه بسيار خوشبينانه در نظر گرفته شده است، 
بر غيرواقع��ی بودن درآمدهای پيش بينی ش��ده 
توسط دولت اشاره كرد و گفت: فروش 2 ميليون و 
300 هزار بشكه نفت در روز و درآمد حدود 200 
هزار ميليارد تومان از اين بخش نش��ان می دهد 
وابستگی بودجه به نفت در سال آينده بسيار زياد 
است. البته اين همه ماجرا نيست؛ دولت 75 هزار 
ميليارد تومان از منابع صندوق توس��عه ملی كه 
وابس��ته به نفت اس��ت و 75 هزار ميليارد تومان 

فروش اوراق نفتی را در نظر گرفته است.
مجری كارش��ناس برنام��ه عيار ادام��ه داد: لايحه 
بودجه مانند پايان نامه دانشجويانی است كه از عمد 

غلط های فاحشی را می گذارند تا استاد حواس خود 
را به اين موضوع اختصاص دهد. 50 درصد بودجه 
به نفت وابسته اس��ت و مجلس در تصويب و نقشه 
راهبردی مالی سال آينده نقش مهمی را ايفا می كند. 
در ادامه برنامه اميرحس��ين  قاضی زاده هاش��می، 
نايب رئيس اول مجلس توضيحاتی در مورد لايحه 
بودجه س��ال آينده ارائه داد و گف��ت: بوجه 1400 
انبساطی نوشته شده كه اين ايراد نظام بودجه ريزی 
ماست كه ابتدا هزينه ها را مشخص می كنند، سپس 

برای تأمين آن هزينه ها به دنبال درآمد می روند. 
   اس�تقراض در بودجه بنای ب�دی بود كه 

گذاشته شد
نايب رئيس مجل��س با بيان اينكه اس��تقراض در 

بودجه بن��ای بدی بود كه گذاش��ته ش��د، افزود: 
ستادهای موازی مانند سران قوا، ستاد ملی مبارزه 
با كرونا يا ستاد مقابله با تحريم ها، مصوباتی دارند 
كه دست دولت را برای اس��تقراض باز می گذارد. 
چندی پيش رش��د حقوق و دس��تمزد از طريق 
فروش اموال دولتی انجام شد، اما نكته اينجاست 
كه اموال و دارايی ها به راحتی فروش نمی روند و 

اين عملًا همان استقراض است.
   با مطالعه لايحه بودجه سال آينده 

گريه كردم
قاضی زاده هاشمی با اشاره به اينكه با مطالعه بودجه 
سال آينده گريه كردم، تأكيد كرد: در سخت ترين 
دوران، بدترين و بی انضباط ترين بودجه برای كشور 

در نظر گرفته شده است. زمانی كه كشور در ركود 
تورمی به سر می برد، تنظيم بودجه انبساطی كار 
بی معنايي است و به نظر می رسد بودجه تنها به نفع 

كارمندان دولت است تا ساير اقشار. 
نايب رئيس مجل��س درب��اره پيش بينی صندوق 
بين المللی پول درباره ت��ورم ايران گفت: صندوق 
پيش بينی كرده سال آينده ايران تورم 30درصدی 
خواهد داشت. البته برای امسال هم پيش بينی هايی 

داشت كه تورم ما از آن اعداد و ارقام فراتر رفت.
وی با بيان اينكه كشور می تواند درآمدهای منطقی 
داشته باشد، ادامه داد: نبايد برای درآمد اندكی كه 
نصيب كشور می شود، فشار هزينه ای ايجاد كنيم 
و درآمدهايی كه برای نفت در نظر گرفته شده در 

همين چارچوب است. 
   مهم تري�ن مش�کل بودجه كش�ور چند 

خزانه ای بودن است
قاضی زاده هاشمی در ادامه برنامه از اصلاح ساختار 
بودجه سخن گفت و تصريح كرد: اصلاح ساختار 
به دليل نداشتن س��ناريو در دولت و مجلس بود. 
در قدم اول ابتدا بايد هزينه ها ش��فاف ش��ود و از 
س��وی ديگر وضع درآمدهای كش��ور را بپذيريم. 
در اين صورت پاس��خگويی ايجاد خواهد ش��د و 
مشخص می شود چه درآمدی در كدام بخش در 
حال هزينه شدن اس��ت. مهم ترين مشكل بودجه 
كش��ور چند خزانه ای بودن است كه اكنون منابع 
هدفمندی يارانه ها، صندوق توسعه ملی و موارد 
ديگر در اين دسته قرار گرفته اند كه به نظر می رسد 

بايد تجميع شود. 
وی در پايان تأكيد كرد: لايحه بودجه 1400 نياز 

به شخم زدن دارد.

بودجه 1400 قرضی – نفتی است
نايب رئيس مجلس: بودجه شركت های دولتی با  1561 هزار ميليارد تومان هزينه تاريکخانه است

  مجلس

  گزارش 

هادیغلامحسینی


